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کم بارش ترین استان های 
کشور کدام اند؟

ایســنا : رئیــس مرکــز ملــی اقلیم و 
مدیریت بحران خشک ســالی ســازمان 
هواشناســی گفت: اســتان های تهران، 
ســمنان و قزوین از نظر کم بارشــی در 
بالاترین رتبه قرار دارنــد؛ البته البرز نیز 
چون حوضه مشــترک با تهران دارد، در 
کشور اســتان های  کم بارش ترین  دسته 

گنجانده می شود.
 احــد وظیفه دربــاره وضعیت دما 
و بــارش خردادماه اظهــار کرد: خرداد 
چندان ماه پربارشــی در ایران نیســت 
و انتظــار داریم بــارش در مــاه جاری 
تقریبا در حد نرمال باقی بماند؛ هرچند 
به ویــژه در نیمــه دوم این مــاه چندان 
بــاران نمی بارد. دما در خــرداد به طور 
متوسط یک تا دو درجه سلسیوس فراتر 
از نرمــال پیش بینی می شــود. علاوه بر 
آن، تابســتانی گرم تر از وضعیت نرمال 
انتظار داریم. وی با اشاره به بارش های 
بارندگی های  گفــت:  گذشــته  ماه های 
فصلــی خوشــبختانه طــی فروردین و 
اردیبهشــت خــوب و  به طور متوســط 
حدود ۶۰ درصد بیش از حد نرمال بود 
و تا حد زیادی توانست کمبود بارش در 
فصل پاییز و نیمه اول فصل زمستان را 
جبران کند. در کل،  اســفند، فروردین و 
خیلی  ماه های  خوشبختانه  اردیبهشت 
خوبــی از نظر بارش بودنــد؛ به ویژه در 
اردیبهشــت   بارش های فراتــر از نرمال 
زیادی ثبت شد. رئیس مرکز ملی اقلیم 
و مدیریت بحران خشک ســالی سازمان 
هواشناسی ادامه داد: مشکل ما به ویژه 
در اســتان هایی اســت که یا بارش های 
داخلی کمی دارند یا متأثر از بارش های 
کشــورهای همســایه هســتند؛ البته با 
بارش های اخیر شــرایط بهتر شــد. وی 
با بیــان اینکه دامنه هــای جنوبی البرز 
از شــمال غرب تا شمال شــرق به طور 
نسبی کم بارش هستند که شامل تهران، 
قزوین، البرز، ســمنان و خراسان رضوی 
می شــوند، گفــت: اســتان های تهران، 
ســمنان و قزوین از نظر کم بارشــی در 
بالاترین رتبه قــرار دارند، به گونه ای که 
بارندگی در اســتان های قزوین و سمنان 
تــا ۴۰ درصد و در اســتان تهران حدود 
۳۶ درصد کمتر از وضعیت نرمال بوده 
اســت. البرز نیز چون حوضه مشــترک 
بــا تهــران دارد، می توانــد در دســته 
کم بارش ترین استان های کشور گنجانده 
شــود. به گفته وظیفه، وضعیت بارش 
در اســتان های قم و مرکزی نیز چندان 
رضایت بخــش نیســت. او در بخــش 
دیگری از صحبت های خود با بیان اینکه 
بارش هــای بهاره توزیــع خیلی خوبی 
داشته اســت، اظهار کرد: سایر استان ها 
به ویژه استان های واقع در غرب و شمال 
غــرب از نظر بــارش وضعیت مطلوبی 
داشــته اند و خوشــبختانه بارندگی در 
آنهــا در حــد نرمــال و فراتــر از نرمال 
بوده اســت؛ بنابراین انتظــار می رود از 
نظر کشــاورزی سال پرمحصولی داشته 
باشیم. وظیفه در پایان درباره وضعیت 
دمای اردیبهشــت  گفت: میانگین دمای 
هوا در ماه گذشته در حد نرمال تا فراتر 
از حد نرمال بــود و بی هنجاری دمایی 

شدید نداشتیم.
ســازمان  رئیــس  هــم  پیش تــر 
هواشناســی کشــور گفته بود  کســری 
بارش کشــور به کمترین مقدار در چهار 
ســال اخیر رســیده اســت. تاجبخش، 
رئیس سازمان هواشناسی کشور گفت: 
بارندگی های اخیر ســبب شــد تا برای 
نخســتین بار در حدود چهار سال اخیر، 
میانگین بارش کشــور به ۲۰۰ میلی متر 
برسد و کسری بارش ایران را به کمترین 

مقدار در این مدت برساند. 
افزود:  مســلمان  تاجبخش  ســحر 
میزبــان بارش کشــور از ابتدای ســال 
زراعــی تاکنــون اندکی بیشــتر از ۲۰۰ 
میلی متــر بــوده کــه تنها ســه درصد 
کمتر از شــرایط نرمــال در این موقع از 
ســال اســت. این کمترین کسری بارش 
کشــور در حدود چهار سال اخیر نسبت 
بــه بــارش یک ســال آبی اســت. وی 
افزود: از ابتــدای بهار تاکنون حدود ۱۵ 
ســامانه بارشــی مؤثر و قوی کشــور را 
فرا گرفتــه و بارش های درخور توجهی 
در برخــی پهنه ها به همراه داشــته که 
این بارندگی ها ســهم زیادی در جبران 
و زمستان گذشته  پاییز  کم بارشــی های 
داشته است. وی افزود: به طور میانگین 
از ابتدای فروردیــن تاکنون بیش از ۸۳ 
میلی متــر بارش در کشــور ثبت شــده 
که نیمی از آنها در ســه هفته نخســت 

اردیبهشت دریافت شده است.

چالش های همیشگی برای کودکان 
ترخیص شده از بهزیستی

شرق: شــاید کمتر کسی بداند که کودکان بســیاری در سرتا سر دنیا، 
مجبور به زندگی در مراکز شبه خانواده هستند. در واقع این افراد به 
دلیل شراط خاص نهاد خانواده، سال های درخور توجهی از زندگی خود را 
در این مراکز ســپری می کنند. ایران هم مانند بســیاری دیگر از کشــورها، 
وظیفه خود می داند تا حامی کودکان بد سرپرســت  یا بی سرپرســت باشد؛ 
بنابرایــن کودکان بد سرپرســت  در بهزیســتی و مراکز شــبه خانواده تحت 
مراقبت قرار می گیرند. در این پروســه یا توسط خانواده های فرزند پذیر به 
سرپرستی گرفته می شوند  یا در همین مراکز می مانند و بعد از ۱۸ سالگی و 

رسیدن به سن قانونی ترخیص می شوند.
این موارد در حالی است که هر دو مسیر برای این کودکان با چالش های 
بی شــماری همراه اســت؛ چالش هایی کــه تا حدی در همه کشــورها با 
تغییراتی، مشــابه به نظر می رســد. پیش از این هم محمد نفریه، مدیرکل 
وقت دفتر امور کودکان و نوجوانان بهزیستی، اشاره کرده بود  این کودکان، 
حداقل تا  ۱۸ ســالگی تحت حمایت مستقیم بهزیســتی هستند و از انواع 
امکانات آموزشی، پرســتاری، نگهداری، مددکاری و روان شناسی بهره مند 
می شــوند. زیر ۱۸ ســال، هیچ کودکی از بهزیستی ترخیص نمی شود، مگر 
اینکــه خانواده های آنان که تا به حال توانایــی حمایت از کودکان  خود را 
نداشــته اند، قادر به نگهداری آنان شوند  یا خانواده ای سرپرستی آنان را بر 
عهده گیرد. در واقع یکی از مشکلات اصلی این جوان ها، جدا از موضوعات 
عاطفی، مسائل معیشتی اســت؛ چون معمولا بدون کسب حرفه خاصی 

وارد جامعه می شوند و همین اشتغال را برای آنها سخت خواهد کرد.
در واقــع طبــق قوانین مندرج در ســازمان بهزیســتی ایــران، کودکان 
بهزیســتی تا پنج ســال بعد از ۱۸ ســالگی تحت حمایت های مســتمر و 
غیر مستمر بهزیســتی قرار خواهند گرفت. آنها پس از ۱۸ سالگی و  هنگام 
ترخیص از بهزیستی، مبلغی پول از طرف این سازمان دریافت خواهند کرد 
که می توانند این مبلغ را برای زندگی مســتقل یا ازدواج و... استفاده کنند. 
همچنین پسرانی که به سربازی می روند، ترخیص شده محسوب نمی شوند 
و پول ترخیصی را بعد از گذراندن دوره سربازی دریافت خواهند کرد و در 
دوره سربازی تحت پوشش بهزیستی هستند. دانشجویان نیز دو راه پیش رو 
دارنــد؛ یا مبلغ ترخیص را دریافت کنند و از بهزیســتی ترخیص شــوند  یا 
همچنان تحت حمایت بهزیستی بمانند. هزینه تحصیل دانشجویان حتی 
تا دوره دکتری نیز توسط سازمان بهزیستی پرداخت خواهد شد. کسانی که 
شاغل نیستند یا دانشجو هســتند، مبلغی را ماهانه از این سازمان دریافت 
خواهند کرد. در عین حال، همه کسانی که شاغل نیستند و نمی توانند هزینه 

معاش خود را تأمین کنند، هزینه ترخیص را دریافت خواهند کرد.

تنهایی؛ یک احساس همیشگی کودکان ترخیص شده از بهزیستی
کودکان بدسرپرســت  یا بی سرپرســت که مجبور می شــوند سال های 
بسیاری از زندگی خود را در مراکز شبه خانواده بگذرانند، معمولا یک حس 
مشــترک را تجربه می کنند و آن  هم تنهایی اســت. این افراد در بزرگسالی 
یا همان ســن کم، با تله های روان شناختی مثل تله رهاشدگی یا دلبستگی 
ناایمن روبه رو می شــوند؛ مواردی که تمام بزرگســالی آنهــا را تحت تأثیر 
قرار می دهد. این موارد حتی در تحقیقات مراکز شــبه خانواده کشــورهای 
دیگر هم قابل رؤیت اســت، هرچند  موضوعات فرهنگی و اقتصادی و نوع 
حمایت مالی هر کشور از این افراد، مسائل مختص به خود را دارد؛ بنابراین 
تمام این کودکان بعد از ترخیص همچنان به حمایت های عاطفی و روانی 

نیاز دارند.

اهمیت حمایت های عاطفی از کودکان ترخیص شده
بســیاری از بچه ها بعد از مستقل شدن از بهزیستی و شروع یک زندگی 
آن هم به تنهایی، دچار مشکلات بسیاری می شوند. آنها از فضای بهزیستی 
و زندگــی جمعی، به خانه ای با فضای کامــلا متفاوت نقل مکان می کنند 
که بایــد به تنهایی مدیریت آن را بر عهده بگیرند. بر همین اســاس، بنیاد 
خیریه روشــنای امید با هــدف حمایت های مادی و معنــوی از این افراد، 
ســعی بر این دارد که آنها را بعد از ۱۸ ســالگی تحت پوشش قرار دهد تا 

آماده حضور در جامعه شوند.
این افراد بعد از ۱۸ ســالگی در روند اشتغال، ازدواج، سربازی و بسیاری 
از مــوارد دیگر با جای خالی نهاد خانواده در زندگی روبه رو می شــوند که 
شرایط را برای آنها ســخت تر می کند؛ بنابراین روشنای امید با هدف آنکه 
همچــون یک خانــواده در کنار آنها باشــد، بعد از ترخیص از بهزیســتی، 
بــا تحت پوشــش قرار دادنشــان، با در نظر داشــتن خدمات مــددکاری، 
روان شناســی، آموزشی، کارآفرینی و حمایت مالی سعی بر رفع بسیاری از 

این چالش ها را دارد.

لزوم حضور بیشتر در این حوزه
با وجــودی که آســیب های اجتماعی هر روز شــکل جدیدی به خود 
می گیرد، نیاز است تا حضور مراکز مردم نهاد شکل جدی تری در این عرصه 
به خود بگیرد. روشــنای امید جزء اولین مراکز مردم نهاد کشور است که در 
حوزه کودکان ترخیص شده از بهزیستی فعالیت می کند و با وجود گذشت 
چند ســال از تأســیس آن، همچنان جزء معدود مراکزی است که در این 
زمینه در حال فعالیت اســت. اما این مراکز با وجــود برخی حمایت های 
دولتی و مردمی همچنان نیاز به توجه بیشــتر دارنــد؛ زیرا افزایش روز به 
روز هزینه ها باعث افزایش فشــار اقتصادی و کمبود منابع انسانی در این 
مجموعه ها شده است که توجه به آن، مسیر را روشن تر از قبل خواهد کرد.
مدیــرکل امور کودکان و نوجوانان بهزیســتی وقت درباره حمایت های 
عاطفی ای که کودکان بهزیســتی بعد از ۱۸ سالگی دریافت می کنند، گفت: 
«افراد تحت حمایت ما تا پنج سال پس از ترخیص تحت حمایت مستقیم 
و غیر مستقیم بهزیســتی قرار خواهند گرفت.  این حمایت ها، کلینیک های 
مددکاری را نیز شامل می شود. ماهانه مبلغی در اختیار کلینیک مددکاری 
قرار خواهــد گرفت و کلینیک مددکاری نیز این مبلغ را صرف بازرســی و 
رصد کودکان ترخیص شــده خواهد کرد و این کودکان چنانچه مشکلی در 
زمینه عاطفی، خانوادگی، اشــتغال و کارآموزی داشــته باشند، می توانند 
مشــکل  خود را با کلینیک های مددکاری در میــان بگذارند و از کمک های 
آنــان بهره مند شــوند. تقریبا ماهی یــک تا دو بار این افــراد تحت نظارت 
کلینیک های مددکاری قرار خواهند گرفت. این سازمان حدود ۴۰۰ کلینیک 
مــددکاری را در اختیار دارد. تمامی این کلینیک ها دارای روان شناســان و 
مددکاران خبره و باتجربه هستند و کودکان و افراد تحت حمایت ما ارتباط 
مســتقیم با روان شناســان خبره این کلینیک ها دارند. حدود دوهزارو ۴۰۰ 
دانشــجو در مقاطع مختلف تحصیلی تحت پوشــش ســازمان بهزیستی 
هســتند و بســیاری از اینان نخبگان و مخترعان بزرگی در سطح کشور ند. 
بین دختران و پســران برای دریافت هزینه ها هیــچ تفاوتی وجود ندارد و 
همگــی از حمایت های یکســان برخوردار خواهند شــد. حتی به دختران 
هزینه هــای سیســمونی کودکان شــان نیز تعلــق می گیــرد و می توانند 

از این مبلغ استفاده کنند».

در صحن و حاشیه شورای شهر تهران چه گذشت
 از رأی زنی برای حضور شهردار تهران در انتخابات ریاست جمهوری تا وضعیت ذخایر آبی پایتخت

تهران در آستانه خشک سالی

خبر گزارش

جامعهجامعه

شرق:  تیرماه انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری برگزار می شود، 
شهردار تهران یکی از گزینه های بالقوه ریاست جمهوری شناخته 
می شود، برخی از شهرداران با همین انگیزه پا به ساختمان بهشت 
می گذارند که مقصد بعدی شان پاســتور باشد. برخی نیز پس از 
نشســتن بر صندلی شــهرداری گمان می کنند می توانند هدایت 
کشور را هم بر عهده بگیرند. محمود احمدی نژاد تنها شهرداری 
بوده که توانسته به ریاســت جمهوری برسد. محمدباقر قالیباف 
شهردار ۱۲ســاله تهران با وجود رکوردزنی ها در پروژه های بزرگ 
عمرانی و تلاش برای کسب عنوان معمار تهران مدرن، نتوانست 
راه احمدی نــژاد را ادامه دهد. او به جای ریاســت قوه مجریه به 
ریاست قوه مقننه رســید. علیرضا زاکانی، شهردار تهران، یکی از 
نامزدهای ریاست جمهوری که به نفع ابراهیم رئیسی کناره گیری 
کرد، از همــان ماه های ابتدایــی با تکرار الگوهــای احمدی نژاد 
خاطره این شــهردار را که رئیس جمهور شد، زنده می کرد. او این 
روزها در لیست گمانه زنی ها نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری 
است اما مهدی چمران در پاسخ به خبرنگاران درخصوص حضور 
علیرضــا زاکانی در انتخابات ریاســت جمهوری پیش رو و تعیین 
تکلیف شــهرداری تهران، گفت که شهردار تهران برای حضور در 
انتخابات ریاست جمهوری نیاز به اســتعفا ندارند، همان طور که 
رئیــس مجلس، رئیس جمهور و معــاون اول رئیس جمهور نیاز 
به اســتعفا ندارند. ضمن اینکه درباره رفتن یا نرفتن آقای زاکانی 
نیز مــن اطلاعی ندارم و صحبتــی نکرده اند. علیرضــا نادعلی، 
سخنگوی شورای شــهر تهران هم به خبرنگاران می گوید در این 
ارتباط هنوز صحبتی نشــده؛ البته این مسئله یک موضوع بسیار 
شخصی است؛ اما همان طورکه گفته شد در رابطه با این موضوع، 
شــهردار تهران صحبتی با اعضای شــورا نکرده است. او درباره 
تعیین تکلیف شهرداری تهران در صورت حضور زاکانی به عنوان 
یکی از کاندیداهای ریاست جمهوری، می گوید: باید براساس قانون 
عمل کرد و ظاهرا شــهردار می تواند مدتی را به صورت مرخصی 
به عنوان کاندیدای ریاست جمهوری حاضر شود. محمد آخوندی 
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر هم در تذکری در 
صحن شورا از اعضا درخواست کرد در این مدت همدلی بیشتری 
داشته باشــند. او اضافه کرد:  یک ماه آینده روزهای مهمی برای 
کشور اســت و قرار بر این است دولتی جدید مستقر شود. فضای 
همدلی موجود در کشــور بایــد در روزهای آینــده نیز به نحوی 
مطلوب حفظ شــود و افراد اصلی در این زمینه سیاســت مداران 
هستند و باید بدانند که فضای انتخاباتی نباید اجازه دهد که کشور 
به حاشــیه برود. آخوندی با بیان اینکه باید به گونه ای عمل کنیم 
که صدای همدلی از شــورا خارج شــود، می گوید: شهید رئیسی 
همــواره تلاش می کرد که با دوری از اختــلاف به کار برای مردم 
بپردازد. در مناظره ها دیدیم با اینکه شهید رئیسی اطلاعات زیادی 
داشــت، اما هیچ اســتفاده ای از آن نکرد. علت محبوبیت ایشان 
عمل به سخنانی است که در این روزها فیلم آن منتشر شده است.

تذکرهای بی پاسخ اعضای منتقد
در جلســه روز گذشــته مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت 
شورا هم درخصوص عدم پاسخ گویی شهرداری تهران به تذکرات 
اعضای شــورا گلایــه کرد و گفت: متأســفانه شــهرداری تهران 
به تذکراتی که در صحن شــورا مطرح می شــود پاسخ مناسب و 
درخــوری نمی دهد. پیش از این تذکــری درخصوص روند جذب 
نیرو در ســازمان شــهرداری تهران ارائه شــده که هنوز پاسخ و 
گزارشی دراین باره اعلام نشده است. نکته بعدی درباره تذکری در 
رابطه با ودیعه مسکنی است که به صورت وام در اختیار مدیران 
شــهرداری قرار گرفته که پاسخ این تذکر نیز تاکنون دریافت نشده 
اســت. بنابراین از ریاست شورا درخواست می شود تا این موضوع 
را از این مرجع پیگیری کند. رئیس کمیته نظارت شورا به سفرهای 
خارجی مدیران شهری اشاره می کند و می گوید:  شهرداری تهران 
مکلف اســت مشــخصاتی را ناظــر به همه ســفرهای خارجی 
مرتبط با مســئولیت کاری مدیران و کارکنان شــهرداری تهران و 
واحدهای تابع کــه از تاریخ ابلاغ مصوبه انجام شــده حداکثر تا 
ســه هفته پس از اتمام سفر منتشر کند و در دسترس عموم قرار 
دهد که این مشــخصات شامل مقصد یا مقاصد سفر، طول مدت 
سفر، همراهان ســفر، علت و ضرورت سفر، میزان و تأمین هزینه 
ســفر و گزارش و دستاوردهای سفر است. مسئولانی که با هزینه 
شــهروندان تهرانی به خارج از کشور ســفر می کنند، باید گزارش 
عملکرد و نیز دستاوردشــان از سفر را ارائه دهند. بر اساس ماده 
هفتــم مصوبه مذکور، رعایت نکردن هریک از مقررات مصوبه در 
حکم تخلف اداری بوده و متخلف، حســب مورد، ضمن گزارش 
سازمان بازرســی شــهرداری تهران به هیئت رسیدگی تخلفات 
اداری معرفی می شود و تنبیه های مقرر را خواهد داشت. موضوع 
بعدی گزارشــگری تخلفات است. شهرداری تهران مکلف است 
آیین نامــه ای را در رابطه با ایجاد ســازوکار و گزارش دهی امن و 
حمایت مادی و معنوی از گزارشــگران تخلفات تدوین کند. نکته 

پایانی اینکه با توجه به اینکه بخشــی از تذکرات شورا به شهردار 
تهران ذیل ماده ۸۳ اســت در صورت عدم پاسخ گویی به تذکرات 
ماده ۸۳ و نیز عدم اطلاع رســانی مناســب عضو متذکر، موضوع 
طرح سؤال از شهردار مطرح خواهد شد که در صورت تداوم این 

رویه این درخواست عملی خواهد شد.

هدررفت ۲۲ درصدی آب در تهران
در جلسه روز گذشته محسن اردکانی، مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب استان تهران، گزارشی درخصوص وضعیت ذخیره آبی 
سدهای پایتخت ارائه کرد. او با تأکید بر اینکه میزان ذخایر سدها 
در شهریورماه ۹۸ به میزان ۹۱۸ میلیون مترمکعب بود، می گوید: 
امســال میزان بارندگی ۱۷۵ میلی لیتر بوده و نســبت به میانگین 
بلندمــدت ۳۳ درصد کاهش داشــته و با وجــود بارندگی های 

مطلوب کشور در تهران در آستانه خشک سالی هستیم.
او بــا اشــاره به اینکه آب تهران از پنج ســد تأمین می شــود؛ 
می گوید: میزان بارندگی در تهران ســالانه ۲۸۰ میلی متر است و 
بر اساس گزارشــات هواشناسی در سه سال اخیر ما خشک سالی 
هواشناســی داشــتیم و در این سه سال گســتره بارندگی کمتر از 
۲۸۰ میلی متــر بــود. ۲۳ درصد آب کل کشــور در تهران تولید و 
توزیع می شــود. امســال میزان بارندگــی ۱۷۵ میلی لیتر بوده و 
نســبت به میانگین بلندمدت ۳۳ درصد کاهش داشته و با وجود 
بارندگی های مطلوب کشــور در تهران در آســتانه خشک ســالی 
هستیم. اردکانی به میزان ذخایر سدها در شهریورماه سال ۱۳۹۸ 
به میزان ۹۱۸ میلیون مترمکعب اشاره می کند و می گوید: گرچه 
میزان ذخایر نسبت به سال قبل ۳۳ درصد بیشتر است، اما این به 
ســد طالقان برمی گردد و دیگر سدها نسبت به سال های قبل به 
میزان ۱۰ درصد ذخیره کمتری دارند از این رو باید پنج هزار میلیارد 
تومان برای انتقال آب سد لار و سد طالقان اختصاص یابد. امسال 
نیز با صرفه جویی در مصرف آب مشکلی در سطح شهر نخواهیم 
داشــت، مضافا بر اینکه ما به دنبال این بودیم که بیش از دو هزار 
و ۱۴۰ میلیارد تومان از محل تبصره ســه که مصوبه شورای شهر 
تهران است، درآمد داشته باشیم که خوشبختانه به دو هزار و ۴۰۰ 
میلیارد تومان رسید و گزارشات حسابرسی آن در حال تهیه است.

او یادآور می شــود: رینگ قمر بنی هاشم به طول ۱۷۰ کیلومتر 
که از شمال تا جنوب آب را مدیریت می کند، ما توانستیم از محل 
تبصره سه موضوع اصلاح و بازسازی شبکه فاضلاب به طول ۷۲ 
کیلومتر را انجام دهیم که در کاهش هدررفت آب بسیار مؤثر بود. 
۱۳ کیلومتر خط اصلی در بزرگراه های شهید همت، شهید خرازی 
و دیگر بخش ها اجرائی شده، بازسازی تأسیسات نیز به درخواست 
شهرداری انجام شد. تعویض کنتورهای خراب نیز در سال قبل، از 
این محل انجام شــد. به گفته اردکانی یکی از مصوبات شورا باید 
این باشــد که تجهیزات کاهنده برداشت آب در تأسیسات شهری 
نصب شــود. در تهران میزان هدررفت آب ۲۲ درصد است که ۱۱ 
درصد آن در ۲۲ هزار کیلومتر شــبکه آب است و بخشی از درآمد 
تبصره سه به بازســازی شبکه فرسوده اختصاص دارد. ۱۱ درصد 

هدررفت نیز پرتی ظاهری است که آمار آن را نداریم.
علی نصیری، مدیرعامل ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران 
شهر تهران، هم در این جلسه با اشاره به اینکه انفجار در شهران 
به دلیل فروریزش و آب شســتگی بوده اســت، یادآوری می کند: 
مطالعاتــی که دربــاره فروریزش ها انجام می شــود که می تواند 
حادثه ســاز باشد، به پوسیدگی شــبکه آب برمی گردد. نصیری با 
اعلام اینکه میزان هدررفت آب به ۴۰ درصد می رســد، می گوید: 
برای بازســازی شــبکه باید برنامه ریزی جدی انجام شود؛ چراکه 
عــلاوه بر جلوگیری از هدررفت آب آنچه اهمیت دارد، جلوگیری 
از فروریزش هاست. ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
شــورای شــهر تهران، نیز با بیان اینکه اولویــت اقدامات تبصره 
ســه باید اجرای سیستم فاضلاب باشــد، می گوید: بخش زیادی 
از درختان و بوســتان های ما به خاطر نبود آب رســانی درست و 
به موقع خشک شــدند. مسئولیت حفظ یک ســری بوستان های 
فرامنطقه ای مثــل چیتگر، لویزان و ســرخه حصار برعهده اداره 
منابع طبیعی هستند؛ هرچند اداره آنها برعهده شهرداری تهران 
است، اما بیش از چند هزار قطعه درخت در این بوستان ها خشک 
شدند و الان در حال قطع شدن هستند. شرکت آب و فاضلاب برای 

این موضوع توضیحی دارد یا نه؟
سوده نجفی، رئیس کمیته ســلامت شورا، هم در این جلسه 
تأکید کرد: به دلیل نبود سیســتم فاضلاب در منطقه ۲۲ فاضلاب 
برخی برج ها رها شــده بود که مشــکلات زیســت محیطی را به 
دنبال داشــت. اتصال فاضلاب این منطقه به سیســتم فاضلاب 
شــهر باید با همکاری شهرداری و آبفا انجام شود. مهدی بابایی، 
رئیــس کمیته ایمنی شــورا، با بیان اینکه یکــی از اقدامات مهم 
انجام شــده در افزایش راندمان آب، اجرای رینگ قمر بنی هاشم 
است، خاطرنشــان کرد: آنچه رصد می کنیم و به صورت رسمی 
اعلام نشــده، میزان هدررفت آب است. در اخبار غیررسمی عدد 

۳۰درصــدی هدررفت را دیده ایم، اما آمار رســمی و گزارشــی از 
برنامه  ریزی برای جلوگیری از هدررفت ارائه نشده است.

در ادامــه این جلســه اصلاحیه مــواد ۱۶ و ۱۸ مصوبه تأمین 
منابع مالی مورد نیاز پروژه های توســعه و بازسازی تأسیسات آب 
و فاضلاب شهری و اجرای طرح آب رسانی اضطراری شهر تهران 
و تأمین بخشــی از کســر قیمت تمام شــده تعرفه خدمات آب و 

فاضلاب بررسی و با حداکثر آرای موفق تصویب شد.

اصلاح نمای ساختمان های پایتخت
در جلسه روز گذشته شورای شهر تهران لایحه اصلاح مصوبه 
طراحی پایش و اجرای نماهای شــهر تهران را روی میز بررســی 
قرار دادند. جعفر بندی شــربیانی، عضو کمیســیون شهرسازی و 
معمــاری، در این زمینه می گوید: بعد از حادثه آتش ســوزی که 
در بیمارســتان گاندی اتفاق افتاد و منشــأ آن نمای ناایمن بود، با 
هماهنگی کمیته ایمنی و با استفاده از نظرات همکاران در کمیته 
نما، اصلاحاتی را در مصوبه طراحی، پایش و اجرای نماهای شهر 
تهران اعمال کردیم که به اختصار به مواردی از آن اشاره می کنم. 
ابتدا، در ماده سوم، بند الف، مورد سوم، آورده شده که محور های 
اصلی در شهر تهران، مشخص شده که این محورها عبارت اند از: 
محور های اصلی شــهر، محور های شریانی و شاخص، راستاهای 
تجاری و محور های جدید الاحادث. تغییر بعدی، ماده چهارم بند 
ب مورد ۱ است که عمده ترین تغییرش حضور نماینده آتش نشانی 
اســت. شــربیانی برای توضیح موضوع و تغییرات به وجود آمده، 
می گوید: آورده شــده که در ترکیب کمیته نماهای خاص، حضور 
نماینده آتش نشــانی الزامی شده است. اعضای کمیته منطقه به 
این شــکل بوده که یک نفر استاد دانشــگاه با تخصص معماری 
و یک نفر اســتاد دانشگاه با طراحی شــهری در کمیته عضویت 
داشــتند. با عنایت بر این مطلب که هیئت علمی در این دو رشته 
دچار مشــکل بود، به این صــورت تغییر کرد که یــک نفر مدرس 
دانشــگاه با تخصص معماری یا طراحی شــهری حضور داشته 
باشد که به لحاظ تعداد هم این موضوع حل بشود. تغییر بعدی 
نیز درباره نماینده شورا در کمیته نمای منطقه است که دارای رأی 
نیست، اما اگر در نحوه بررسی، تخلف یا ایرادی در موضوع داشته 
باشد، آن مورد را به کمیسیون شهرسازی شورای شهر تهران اعلام 
می کند و کمیسیون مکلف می شــود در مدت حداکثر هفت روز، 
تخلف را تعیین تکلیف کند. تبصره ای نیز اضافه شده که سازمان 
آتش نشانی موظف شده است که دستورالعمل و بخش نامه های 
مرتبط با ایمنی در نمای ساختمانی را پس از تصویب این مصوبه، 
در مدت دو ماه ابلاغ کند. و نیز سازمان زیباسازی نیز مکلف شده 
دستورالعملی را برای نماهای ساختمانی و سیما و منظر شهری 

تدوین و ارسال کند. این عمده تغییرات این اصلاحیه هاست.
مهدی چمران هم با اشاره به ناهمگون بودن نماها در سطح 
شهر، می گوید: کمیته نماها در ســال های قبل به صورت موقت 
شکل گرفت و نماها را بررســی می کردند و مصوباتی نیز داشت 
که دستورالعمل ها را تعیین می کرد. درواقع یک کمیسیون خاص 
برای ساختمان های خاص در شــهرداری شکل گرفته و نماها را 
بررســی می کند و برای دیگر ساختمان ها نیز کمیته ها در مناطق 
تشکیل می شود. پیشنهاد ما این بود که موارد به صورت هم زمان 
ارســال شــود تا زمان صدور پروانه زمان بر نباشد. در همین راستا 
تغییراتی در مصوبه طراحی، پایش و اجرای نماهای شهر تهران 
ایجاد شد. قرار بر این شد که ساختمان های با متراژ دو هزار و ۵۰۰ 
متر مربع به بالا در کمیته ســاختمان های خاص بررسی شوند که 

این اقدام پیش از این به این صورت نبوده است.
رئیس شورای شهر تهران با بیان اینکه اگر تخلفی در اجرای 
نما ثبت شــد، می توان یک هفته برای رفع تخلف فرصت داد، 
می گوید: کمیسیون باید کتبا و رسما این موارد را اعلام کند و این 
شرایط به عنوان ناظر باید برای شورا در نظر گرفته شود؛ چراکه 
در غیر این صورت نظارت بی معنا خواهد بود. نظارتی که باشد و 
شورا نتواند کاری کند، به کار نخواهد آمد و هر جایی که تخلفی 
رخ داد، شــورا باید بتواند بگوید. ناصر امانی، عضو کمیســیون 
برنامه و بودجه و عضو شورا، یادآوری می کند: سازمان زیباسازی 
و آتش نشــانی نمی تواننــد در ضوابط نما و معیار شهرســازی 
دخالت کنند و آنها باید تابع مقررات شهرســازی باشــند و این 
به اصلاح نیاز دارد و روند صحیح معکوس بر آن چیزی اســت 
که در این اصلاحیه ذکر شــده است. چمران در پاسخ می گوید: 
ضوابط را ســازمان زیباســازی بایــد تهیه کند و بــه معاونت 
شهرســازی ابلاغ کند. در اصل، این معاونت شهرســازی است 
که باید آن مبانی را بررســی و در قبــال آنها تصمیم گیری کند. 
باید این گونه نوشــته شــود که معاونت شهرسازی با همکاری 
و دریافت نظرات تخصصی ســازمان آتش نشانی و نیز سازمان 
زیباسازی موارد را تهیه و اعلام کند. «اصلاحیه مصوبه طراحی، 
پایش و اجرای نماهای شــهر تهران» بــا آرای موافق اعضای 

شورای شهر تهران به تصویب رسید.
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